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Así que no, no . Nos parece estupendo recuperar las cuotas de la 
seguridad social a cargo del estado . Nos parece fenomenal apro-
bar y apoyar esta iniciativa de Ciudadanos . Pero no vamos a 
aceptar ni una sola lección de los partidos que están hoy gober-
nando y arrojan unos números que dan vergüenza y, en lugar de 
mirar a los ojos a las personas, miran a los ojos a sus enchufados .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Senyories, finalitzat el debat anem a procedir a la votació. Els 
recorde que en acabar este punt donarem lectura a la decla-
ració institucional pel Día Europeo por la Igualdad Salarial 
entre Hombres y Mujeres, que ve molt al cas del que anem a 
votar ara .

Senyories, recorde que votem la proposició no de llei del 
Grup Parlamentari Ciudadanos, punt quart en l’ordre del dia .

Senyories, comença la votació . Senyories, queda aprovada 
per unanimitat la votació amb 94 vots . (Aplaudiments)

Informe a la diputada Graciela Ferrer que hem mirat, efecti-
vament, i tenia vosté raó . No . . ., tal i ho hem corregit .

Anem a llegir la declaració institucional .

Declaració institucional amb motiu del Dia Europeu per la 
Igualtat Salarial entre Hòmens i Dones

El senyor president:

Senyories:

«El 22 de febrero se conmemora el Día Europeo por la 
Igualdad Salarial entre Hombres y Mujeres, una fecha en la 
que se pone énfasis en el hecho de que las mujeres cobran 
de promedio un 15% menos que sus compañeros hombres, 
lo que equivaldría a trabajar cincuenta y tres días más cada 
año para poder igualar los ingresos masculinos . Una desigual-
dad que tiene una repercusión directa en las pensiones que la 
inmensa mayoría de las mujeres percibirán en el momento de 
su jubilación .

»Con esta efeméride se quiere sensibilizar a toda la ciudada-
nía acerca de la realidad que significa que mujeres y hombres 
no ganan lo mismo por la realización de trabajos de idéntico 
valor, pese a todos los avances que se han venido dando en 
los años recientes, en cuanto a la igualdad de trato y oportu-
nidades entre mujeres y hombres .

»Los salarios son un componente fundamental de las condi-
ciones de trabajo y empleo en las empresas, tanto en priva-
das como en públicas, y una desigualdad de sueldos entre 
mujeres y hombres, por el solo hecho de ser mujeres, es una 
de las formas de discriminación más obvias contra ellas y 
perjudica sus condiciones de vida presentes y futuras .

»Con esta declaración institucional les Corts Valencianes 
quieren manifestar:

»Uno . Su más claro rechazo a la diferencia salarial entre 
mujeres y hombres .

»Dos . Que debe ser un objetivo primordial la reducción de 
las diferencias salariales entre hombres y mujeres, teniendo 
siempre en cuenta la conciliación laboral, familiar y personal .

»Tres . Que es vital la adopción de medidas concretas para 
abordar las discriminaciones de remuneración entre muje-
res y hombres en el sector privado, así como en el público, y 
lograr eliminar dicha diferencia .

»Cuatro . Que es necesario reducir la tasa de desempleo de 
las mujeres y combatir su minusvaloración en el mercado 
laboral, fomentando su cualificación laboral, combatiendo 
con medidas concretas la segregación horizontal y vertical 
que se genera también desde el sistema educativo y apos-
tando por la coeducación y la corresponsabilidad .

»Palau dels Borja . 22 de febrero del 2017 .» (Aplaudiments)

Senyories, se suspén la sessió fins les quatre i mitja, 16:30h. 
(El president colpeja la maceta)

(Se suspén la sessió a les 13 hores i 52 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 35 minuts)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

Preguntes

La senyora vicepresidenta primera:

(Inoïble) … amb el punt número 5, que són les preguntes al 
Consell .

I la primera pregunta és la que formularà la diputada Clara 
Tirado, del Grup Parlamentari Socialista, al conseller de 
transparència . (Soroll de papers)

Senyora Tirado, quan vosté vullga .

La senyora Tirado Museros:

Gràcies, senyora presidenta .

Negligència, caos i corrupció, eixa és la infame herència 
rebuda dels governs del Partit Popular en la gestió dels fons 
destinats a la cooperació internacional al desenvolupament .



Número 80  ¦  22-02-2017 Pàg. 4010

La gestió de les convocatòries de subvencions destinades a la 
cooperació al desenvolupament, des de l’any 2008 fins a l’ar-
ribada d’este nou govern de progrés, han estat acompanya-
des de procediments irregulars i adulterats que s’adobaven a 
mida per a entrar directament a les butxaques d’aquells que 
avui dormen entre les parets d’una cel·la a Picassent .

Ja en les convocatòries de 2009 es creava per primera 
vegada una nova base en la qual s’obligava les ONG a 
detraure l’1% de l’import dels pressupostos assignats a 
cadascuna de les convocatòries d’ajudes per destinar-lo a 
accions de sensibilització i difusió dels projectes . S’ordenava 
el pagament avançat i s’emetia una factura sense deta-
llar a cadascuna de les organitzacions finançades en algu-
nes de les convocatòries per pagar el famós import de l’1% 
de les subvencions atorgades en un compte d’una empresa 
de comunicació a la que la mateixa Direcció General de 
Cooperació i Solidaritat li havia encarregat la campanya de 
difusió . Els diners anaven directament per a l’empresa amiga 
de Blasco, i per a burlar el concurs públic que li obligava la llei 
de contractes trossejaven l’importat total factura a factura .

Paral·lelament, ja s’havia dissenyat tota una xarxa de desvi-
ament de fons a través de les ONG i empreses instrumentals 
sota la direcció de l’aleshores conseller del ram, Blasco, amb 
la col·laboració del seu amic Tauroni sota la mirada compla-
ent dels qui sempre van ser els seus, els seus companys de 
govern, els seus companys de partit .

Esta xarxa de corrupció coneguda com a «cas Blasco», 
que s’estén fins a 2011, enceta un nou període de caos en 
els procediments que acompanyen la convocatòria de les 
subvencions i en la gestió dels expedients que arriben a 
les mans dels dos consellers del Partit Popular en l’etapa 
post-Blasco .

En ple procés judicial, en la convocatòria de subvencions 
d’ajudes a la cooperació al desenvolupament de l’any 2011, 
es van dedicar a pervertir l’aplicació dels criteris objectius 
contemplats en les bases per a poder finançar a unes ONG 
determinades, afins al Partit Popular, en detriment d’altres 
de llarga trajectòria i experiència que van ser excloses amb 
les conseqüents resolucions desfavorables .

Es dedicaven a manipular informes d’avaluació en el trajecte 
que anava des de la valoració tècnica realitzada per l’avalu-
adora externa i la valoració final de la comissió tècnica de la 
conselleria, perquè ningú podia explicar per què els docu-
ments de valoració dels que disposava la conselleria sense 
registre d’entrada –els manipulats– no coincidien amb els 
que enviava l’empresa externa al departament que dirigia 
Blasco, els originals. El que ningú aleshores podia justificar ja 
ho van resoldre novament els tribunals .

Eren temps de turbulències i de desaparició de documents, 
com els que l’aleshores consellera…

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor, pregaria una miqueta de silenci perquè resulta difí-
cil seguir l’oradora . (Veus)

El silenci era en general .

La senyora Tirado Museros:

…Sánchez Zaplana va perdre del seu abast, els relatius a la 
construcció de l’hospital d’Haití, i és que els que havien de ser 
apartats fulminant de la gestió i de l’accés a eixos expedients 
van ser en realitat els custodis d’eixe document, els delin-
qüents convictes i confessos obsessionats per eliminar les 
proves del delicte .

És per tot açò pel que, amb l’arribada del nou govern del 
botànic, s’inicia un nou camí que pose fi a estes pràctiques i es 
posa ordre al desastre monumental que han estat els proce-
diments irregulars utilitzats fins el moment i que van suposar, 
a la fi, més de cinc-cents expedients amagats en els calaixos 
pendents de revisió per un import global de més de noranta 
milions d’euros .

Així, senyor conseller, que fent complir el seu compromís de 
transparència i atenent aquesta demanda que també fa el 
sector de la cooperació, li pregunte: ¿quina valoració fa sobre 
la gestió de les diferents convocatòries d’ajuda destinades a 
la cooperació de l’any 2016 i quina és la seua planificació per 
al present any 2017?

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, il·lustre diputada .

El conseller li contestarà a la pregunta formulada .

Quan vosté vullga, conseller .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, senyoria per la seua pregunta .

No puc afegir res més a eixe desolador paisatge que vosté ha 
descrit del que probablement ha estat una de les causes més 
repugnants de corrupció que hem conegut . Efectivament, 
eixe era el punt de partida, dissortadament serà el nostre 
punt de partida .

Per fer una valoració justa del que hem fet en les ajudes de 
l’any passat, hem de recordar o de partir d’una cosa que vosté 
també ha indicat, de la situació en la que ens trobàvem amb 
cinc-cents cinquanta-huit expedients pendents de revisar per 
un import exactament de noranta-sis milions d’euros –hem 
avançat molt ja en eixe tema–, amb una dotació de personal 
sota mínims .

La gestió de les convocatòries de 2016 ha sigut simultània a 
l’esforç realitzat per a posar en ordre eixos procediments i 
per a reestructurar el personal de la direcció general .
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En l’any 2016 s’han dut a terme dos convocatòries per al cofi-
nançament de projectes a executar en països i poblacions 
estructuralment empobrits, un general i un altre a executar en 
un territori prioritari d’Àfrica. En total es van finançar vint-i-
huit projectes per un import total de prop de sis milions cinc-
cents trenta mil euros a Bolívia, Guatemala, Nicaragua, El 
Salvador, Senegal, Burkina Faso, Paraguai, Moçambic, l’Índia, 
el Líban, al Marroc, i els territoris ocupats palestins . (Soroll de 
papers) Tots estos projectes s’han adequat als objectius priori-
taris establerts al tercer pla director de la cooperació valenci-
ana i orientats a la consecució dels objectius de desenvolupa-
ment sostenible de l’Agenda 2030 de Nacions Unides .

Enguany, 2017, la convocatòria de subvencions de projectes 
en països empobrits rep un impuls important atés que tota la 
quantia econòmica corresponent a l’augment pressupostari 
del programa de cooperació es destina a aquesta convocatòria . 
Parlem d’11 .138 .000 euros . En esta quantitat s’inclou una línia 
pressupostària de 138 .000 euros procedents dels fons restitu-
ïts a La Generalitat per sentència judicial ferma del cas Blasco .

Pel que fa a la convocatòria d’educació per al desenvolu-
pament, he de dir que és una àrea d’actuació preferent . És 
important que des de l’etapa escolar es vaja formant el conei-
xement sobre situacions de pobresa en països en vies de 
desenvolupament i que es promoguen actituds favorables a 
cooperació, a la pau, a la justícia, resumint: a la solidaritat .

La convocatòria 2016 fa oferir tres modalitats diferents, 
per a projectes que promogueren activitats pedagògiques 
per a treballar els objectius de desenvolupament sosteni-
ble (soroll de papers) als centres educatius; la segona modali-
tat de projecte per a activitats educatives en eixos objectius 
de desenvolupament sostenibles fora del sistema educa-
tiu formal; i la tercera modalitat anava referida a interven-
cions per a la sensibilització que promoguera el compromís 
ciutadà . En total es van subvencionar quaranta-huit projec-
tes amb un import d’1 .712 .000 euros .

També, per al 2017 hem realitzat una aposta important en 
este àmbit, destinarem tres milions d’euros per a cofinan-
çar projectes d’educació de ciutadania global . També, a partir 
d’un procés participatiu en col·laboració –que està desenvo-
lupant-se– amb la Universitat Politècnica de València .

Pel que respecte a acció humanitària, dut a terme en 2016, 
hem intentat proporcionar assistència humanitària multisecto-
rial en sectors crítics per a persones més vulnerables i restau-
rar mitjans de vida d’estes persones més vulnerables en zones 
especialment afectades per algun tipus de conflicte o de catàs-
trofe natural. Es van firmar sis convenis que van ascendir a 
1.040.000 euros; a banda, s’han cofinançat a través de convoca-
tòries públiques set projectes d’acció humanitària per una quan-
tia de 457 .000 euros . L’import total, per tant, està pràcticament 
en 1,5 milions . (Soroll de papers) S’han generat convenis per a 
estos temes amb Farmamundi, Creu Roja, FAS, Unicef, ACNUR, 
Unrwa i Save the Children . L’import global d’eixos convenis 
és d’1 .300 .000 euros . I també s’han desenvolupat accions, al 
voltant del Comité Permanent d’Acció Humanitària, que s’ha 
incrementant la partida en 350 .000 euros .

Igualment, durant el 2016, es van firmar cinc convenis amb 
universitats públiques en matèria d’investigació i informació 
(soroll de papers), amb una dotació global de 600 .000 euros 
per al 2017 . (Algú tus)

Som conscients que encara estem molt lluny de gestio-
nar i satisfer els desitjos de solidaritat del poble valencià . 
Els problemes de finançament són encara superables, però 
estem –creguem– en el bon camí .

Quan arribàrem érem la quinzena comunitat autònoma en 
inversió i en cooperació per habitant . Però en l’any 2017, a 
falta de conéixer algun projecte de pressupost, estarem, ens 
situarem entre la tercera o quarta comunitat de l’estat en 
aportació a la inversió en cooperació per habitant .

Això és una invitació a continuar treballant . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller, per la resposta .

Passem a la següent pregunta, que formula la il·lustre dipu-
tada María José Catalá a la vicepresidenta del Consell .

Quan vosté vullga .

La senyora Catalá Verdet:

Gràcies, president .

Senyora vicepresidenta, ¿se está produciendo perjuicio a las 
familias numerosas por los retrasos en la emisión del título 
correspondiente que las acredita como tales?

El senyor president:

Moltes gràcies, diputada .

Vicepresidenta, quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Bona vesprada, senyories .

Bé, vosté sap que els títols de família nombrosa s’expedixen 
en cada direcció territorial . Aleshores, anem a posar cada 
direcció territorial en el lloc que està .

En este moment, a Alacant estan resolent-se en un mes els títols 
de família nombrosa, és a dir, el termini legal són tres mesos i 
en un mes estem resolent a Alacant; a Castelló estem resolent 
en un any, en un mes i mig, perdó, és a dir un mes i un mes i mig, 
Alacant, Castelló; i on és de veres que estan produint-se retards 
sobre el termini legal és en la Direcció Territorial de València .

L’he d’informar que el govern valencià està posant ja les 
mesures per a reduir eixe temps d’espera i perquè l’impacte 


